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Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/
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La possible convocatòria per part 
de la Coordinadora per l’Habitat-
ge Digne (amb el suport dels sin-
dicats) per mobilitzar-se en con-
tra de la llei Òmnibus continua 
sumant capítols a la seva histò-
ria. Després de les declaracions 
per part de l’entitat, així com 
del president de l’Unió Sindi-
cal d’Andorra, Gabriel Ubach, 
aquest dimecres ha sigut el torn 
de l’Executiu, qui ha reiterat la 
voluntat de mantenir el diàleg 
amb la Coordinadora després de 
la reunió mantinguda el passat 
12 de febrer entre el cap de Go-
vern, Xavier Espot; la ministra de 
Presidència, Economia, Treball i 
Habitatge, Conxita Marsol, i re-
presentants de l’entitat.

Segons ha explicat el ministre 
portaveu, Guillem Casal, en la ro-
da de premsa posterior al Con-
sell de Ministres, durant la tro-
bada es va traslladar als repre-
sentants de la Coordinadora la 
posició del Govern respecte a la 
problemàtica de l’habitatge i es 
va posar a la seva disposició un 
canal de diàleg a través de la Tau-
la d’Habitatge. «El conjunt del 
país ha aflorat la problemàtica. 
S’han pres mesures que van més 
enllà, amb valentia per regular 
de forma contundent i pal·liar 
la situació», ha afirmat, tot insis-
tint, un cop més, que l’Executiu 
està treballant per buscar soluci-
ons equilibrades que permetin 
abordar els problemes estructu-

Casal exposa que es respecta el dret a la manifestació, però sense deixar de banda les conversacions
EL PERIÒDIC

Casal destaca que el Govern respecta el dret a la manifestació, però insisteix en la importància de mantenir el diàleg a través de la Taula.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

cions, Casal ha reiterat que el Go-
vern no s’oposa a les mateixes i 
reconeix la legitimitat de la Co-
ordinadora per expressar el seu 
descontentament. «No podem 
abandonar el diàleg, és impor-
tant mantenir-lo per trobar so-
lucions conjuntes a la problemà-
tica de l’habitatge», ha declarat 
el ministre. No obstant això, ha 
fet una crida a continuar treba-
llant en el marc institucional i ha 
subratllat que el Govern no vol 
abandonar la Taula d’Habitatge 
com a espai de concertació. .

Govern insta a preservar el diàleg 
mentre ressonen les mobilitzacions

POSSIBLES PROTESTES CIUTADANES

Resposta de l’Executiu davant la queixa popular
Tema del dia

rals de l’habitatge. 
De manera que la resposta del 

Govern arriba després que la Co-
ordinadora anunciés noves mo-
bilitzacions en rebuig a la llei 
Òmnibus, aprovada recentment 
i que, segons l’entitat, no resol 
els problemes de fons del mer-
cat de lloguer. És per això que la 
Coordinadora ha convocat una 
assemblea el pròxim 6 de març 
per definir les accions a seguir, 
inclosa la possibilitat de concre-
tar més protestes. Unes manifes-
tacions a les qual tot sembla in-
dicar que s’acabarien sumant 
els sindicats del país, després 
que Ubach afirmés a EL PERIÒ-
DIC que no descarten convocar 
una vaga general si el Govern no 
adopta mesures efectives per evi-
tar l’especulació immobiliària.

Sobre les possibles mobilitza-

Guillem Casal

«No podem abandonar 
ara el diàleg, hem de 
seguir parlant tots junts 
per pal·liar la situació. La 
seva dificultat ho clama»

MINISTRE PORTAVEU

LA DATA MARCADA

6 DE MARÇ
És el dia que la Coordinadora ha 
convocat l’assemblea que decidirà 
els propers moviments socials. 
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Les recents declaracions 
sobre les trobades amb 
la Santa Seu per a la des-
penalització de l’avorta-
ment deixen clara una re-
alitat: les dones continuen 
sense poder exercir plena-
ment els seus drets repro-
ductius dins del seu propi 

Un diàleg insuficient per 
garantir els drets reproductius

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

país. La prohibició total de 
l’avortament obliga les do-
nes a desplaçar-se a països 
veïns, com Espanya o Fran-
ça, per accedir a aquest 
servei mèdic essencial. És 
preocupant que, malgrat 
les pressions internacio-
nals i les demandes inter-

cional, sense haver de re-
córrer a solucions exter-
nes que només agreugen 
la seva situació de vulne-
rabilitat. Només així es po-
drà avançar cap a una so-
cietat en què els drets de 
totes les persones siguin 
respectats i protegits.

que afecta directament la 
salut i el benestar de les 
ciutadanes andorranes. És 
imperatiu que el Govern 
adopti mesures concretes 
i urgents per garantir que 
les dones puguin exercir 
els seus drets reproduc-
tius dins del territori na-

nes per a la despenalitza-
ció, les autoritats andorra-
nes continuïn prioritzant 
la preservació de les insti-
tucions tradicionals per 
sobre dels drets de les do-
nes. Aquest immobilisme 
polític perpetua una situ-
ació injusta i insostenible 
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En el món dels negocis, 
la presa de decisions èti-
ques és un art que reque-
reix equilibri, reflexió 
i integritat. El compli-
ment de normes és es-
sencial, però ha d’anar 
acompanyat d’una actu-
ació responsable envers 
els empleats, clients, pro-
veïdors, accionistes i la 
societat. En un entorn 
globalitzat, les decisions 
ètiques defineixen el ca-
ràcter d’una empresa i la 
seva sostenibilitat a llarg 
termini.

L’ètica en els negocis 
ha guanyat rellevància 
arran d’escàndols corpo-
ratius que han demostrat 
les conseqüències de pri-
oritzar el benefici econò-
mic per sobre dels prin-
cipis ètics. Al llarg dels 
anys, diverses empreses 
han enfrontat crisis pro-
fundes a causa de decisi-
ons que van comprome-
tre la transparència i la 
responsabilitat. No obs-
tant això, l’ètica no no-
més serveix com a meca-
nisme de prevenció, sinó 

L’art de decidir amb ètica en els negocis
LA TRIBUNA

La presa de decisions ètiques en 
els negocis és un art que requereix 
equilibri, reflexió i integritat

JESSICA

RIVERA

que també és fonamen-
tal per generar confiança 
i credibilitat. En un món 
on els consumidors va-
loren la transparència i 
el respecte pels drets hu-
mans i el medi ambient, 
les empreses ètiques te-
nen un avantatge compe-
titiu.

Prendre decisions èti-
ques no sempre és fàcil. 
Els líders s’enfronten a 
dilemes complexos, com 
ara triar entre rendibili-
tat i estabilitat laboral, 
o equilibrar les expec-
tatives dels accionistes 
amb les necessitats de la 
comunitat. Per abordar 
aquests desafiaments, és 
essencial comptar amb 
un marc ètic sòlid, aline-
at amb els valors de l’em-
presa i comunicat clara-
ment a tots els nivells. A 
més, els líders han de fo-
mentar una cultura cor-
porativa que promo-
gui la reflexió i el diàleg 
obert, on els empleats se 
sentin segurs per plante-
jar preocupacions.

El lideratge ètic és cru-
cial. Els líders han de pre-
dicar amb l’exemple i 
crear un entorn on l’èti-
ca sigui valorada i re-
compensada. Això impli-

ca prendre decisions di-
fícils, fins i tot quan van 
en contra dels interessos 
econòmics a curt termi-
ni. Un líder ètic priorit-
za el bé comú i està dispo-
sat a assumir responsabi-
litat per les seves accions. 
A més, ha de ser humil i 
obert a l’aprenentatge, 
reconeixent que l’ètica 
evoluciona juntament 
amb la societat.

En un mercat competi-
tiu, l’ètica pot ser un fac-
tor diferenciador clau. 
Els consumidors valoren 
les empreses que exercei-
xen una activitat honesta 
i autèntica, i que generen 
un impacte social positiu 
a través de les seves acci-
ons i contribucions a la 
comunitat. Moltes com-
panyies han aconseguit 
consolidar la seva reputa-

ció no només per la quali-
tat dels seus productes o 
serveis, sinó pel seu com-
promís amb valors sòlids 
i pràctiques responsa-
bles. A més, l’ètica atrau 
i reté talent. Els emple-
ats busquen treballar en 
organitzacions que com-
parteixin els seus valors, 
cosa que millora la mo-
ral i redueix la rotació de 
personal.

En definitiva, prendre 
decisions ètiques en els 
negocis és un art que re-
quereix equilibrar múl-
tiples interessos. No es 
tracta de triar entre ren-
dibilitat i ètica, sinó d’in-
tegrar ambdós aspectes 
de manera sostenible. 
Les empreses que acon-
segueixen aquest equili-
bri construeixen un lle-
gat de confiança i respec-
te que transcendeix els 
guanys financers. En un 
món on la desconfian-
ça cap a les corporacions 
creix, l’ètica empresarial 
és un imperatiu. Les deci-
sions d’avui modelen el 
futur, i la veritable mesu-
ra de l’èxit és l’impacte 
positiu que una empresa 
té en el món. .
CEO i Cofundadora 
d’AUMENTIUM

FREEPIK

https://www.plazandorra.com/ca/gastronomia/
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

Trump ha creat un nou para-
digma de relacions internacio-
nals que impacta directament 
sobre les prioritats, equilibris 
i polítiques interiors i exteri-
ors de la UE. Els recents titulars 
parlem d’una cursa armamen-
tista europea que dispararia 
l’endeutament i modificaria 
les prioritats pressupostàries 
dels 27 Estats membres. Per de-
finir les noves prioritats de la 
UE, el Parlament Europeu ha 
creat un grup de treball per re-
dactar el llibre blanc del futur 
de la defensa europea que, en-
tre altres objectius, ha de defi-
nir tres àrees considerades crí-
tiques:

– 1. Reconstruir i reposar les 
forces armades nacionals 
dels Estats membres;

– 2. Invertir més en la indús-
tria de defensa de la UE;

– 3. Agrupar recursos en pro-
jectes emblemàtics de la 
Unió Europea de Defensa, 
projectes de defensa d’in-
terès europeu comú, junta-
ment amb l’OTAN.

Els dos comissaris respon-
sables de la redacció del llibre 
blanc i de la formulació de la 
Unió Europea de Defensa són 
Kaja Kallas d’Estònia i Andrius 
Kubilius de Lituània. És a dir 
de dos països on la defensa, da-
vant de Rússia, està dalt de to-
tes les prioritats nacionals.

Els recents titulars també 
parlen d’una guerra comercial 
en la qual les principals ‘armes’ 
són els aranzels i les mesures 
no aranzelàries a les duanes. 
Una confrontació que portarà 
a una negociació que reestruc-

Tornem-ho a explicar: L’encaix 
d’Andorra amb la UE de l’era Trump

LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC D’ANDORRA

turà el flux de béns mundials i 
les estratègies de localització 
d’activitats dins del mateix ter-
ritori.

Mentre el món se centra a 
adaptar-se a les noves regles de 
joc que sorgiran de les actuals 
tensions, el nostre Govern -junt 
amb els membres del Pacte d’Es-
tat per a la UE- continuen en-
fangats en el paradigma de la 
UE pre-Trump i tiren pel dret: 
anuncien que es posen a redac-
tar un reglament de Govern per 
convocar el referèndum sobre 
la ratificació de l’Acord d’Asso-
ciació amb la UE o la seva apli-
cació provisional.

De forma que el Govern com-
bina tres conceptes sotmesos a 

tensions:

– Reglament sobre un referèn-
dum

– Acord d’Associació
– Unió Europea

Unió Europea. La realitat actu-
al ens porta a una primera pre-
gunta; quina Unió Europea? 
Amb quina UE es vol associar 
Andorra? No és el mateix con-
templar una associació amb 
aquella UE que va néixer per ga-
rantir que la guerra no tornés 
a dominar les relacions dins 
d’Europa o una associació amb 
la UE que està redactant el lli-
bre blanc del rearmament eu-
ropeu (sense límits d’endeuta-

ment) i de la ‘Unió Europea de 
Defensa’. No és el mateix asso-
ciar-se a una UE en la qual el be-
nestar dels ciutadans era la pri-
oritat, que associar-se amb una 
UE on el llenguatge de guerra 
passa a dominar l’agenda del 
Parlament Europeu i de les re-
lacions de la UE amb les grans 
potències.

Acord d’associació. Tornem-ho 
a dir. El text negociat de l’acord 
d’associació té quatre grans 
mancances:

– No permet la lliure circulació 
de béns. La UE no ha acceptat 

Passa a la pàgina següent
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el nostre IGI del 4,5% com un 
impost homologable amb 
l’IVA mínim del 15%. De for-
ma que totes les possessions 
que entren o surten per les 
nostres duanes s’han d’atu-
rar, fer la liquidació d’IVA / 
IGI i ser objecte de control fí-
sic i de valoració de la rique-
sa. Els nostres visitants i, no-
saltres mateixos seguim sota 
control dels béns subjectes a 
franquícies.

– No permet la lliure circulació 
dins la UE de serveis prestats 
des d’Andorra. La UE tampoc 
ha considerat que el nostre 
IGI sobre serveis del 4,5% si-
gui homologable a l’IVA ni 
al mínim del 15% aplicable 
a serveis dins la UE. Fet que 
implica que les nostres em-
preses no podran disposar 
d’identificatius d’IVA homo-
logats i no podran facturar 
serveis des d’Andorra.

– No permet la lliure circulació 
de serveis financers ni asse-
gurances des d’Andorra a la 
UE atès que, entre altres qües-
tions, la supervisió finance-
ra, d’assegurances i de mer-
cats europea no accepta com 
vàlida la supervisió de les nos-
tres autoritats.

– Permet un lliure establiment 
de les persones físiques i ju-
rídiques de la UE dins d’An-
dorra molt superior a l’actual 
obertura econòmica i que no 

podran ser objecte de les me-
sures de discriminació que 
contenen les recents mesures 
(llei òmnibus) que discrimi-
nen entre els drets i obligaci-
ons dels ciutadans andorrans 
i els drets i obligacions de ciu-
tadans de la UE

En resum, el text redactat se-
ria un acord que no permetria 
els objectius polítics, econò-
mics i socials que va prometre 
el Govern quan va anunciar la 
negociació de l’Acord d’associ-
ació.

Cal tenir en compte també 
que el text negociat està ara 
sent revisat per les autoritats 
europees per validar la seva le-
galitat i pels 27 Estats membres 
que han de decidir si els àmbits 

acord mixt. Tornem-ho a dir: un 
govern democràtic, un govern 
que respecti les directrius del 
Consell d’Europa-Comissió de 
Venècia sobre referèndum de-
mocràtic, un govern que respec-
ti la Constitució i el seu princi-
pi de jerarquia, no pot redactar 
aquest suposat reglament ate-
sa la realitat de la legislació an-
dorrana.

L’Article 76 de la Constitu-
ció estableix que “El cap de Go-
vern, amb l’acord de la majoria 
del Consell General, pot dema-
nar als coprínceps la convocatò-
ria d’un referèndum sobre una 
qüestió d’ordre polític”. Avui 
dia, no existeix l’acord de la ma-
joria del Consell General ni s’ha 
demanat als coprínceps la con-
vocatòria d’un referèndum vin-

at de l’AA, no seria el moment 
de córrer. És el moment d’espe-
rar, veure i no prendre mal. El 
Text negociat inclou àrees que 
no són competència transferi-
da a la UE, àrees que són com-
petència dels Estats membres. 
De forma que és un Acord mixt i 
així en serà considerat per part 
dels Estats membres amb tota 
probabilitat. Un fet que ens por-
ta a un escenari d’un llarg pro-
cés de ratificació per part dels 
parlaments dels 27 Estats mem-
bres, que pot trigar més de 10 
anys. En aquest escenari, el mi-
llor que pot fer Andorra és se-
guir el camí fixat, no voler anar 
per dreceres de risc, esperar a 
veure com evoluciona el procés 
de ratificació, esperar a veure 
quina serà la UE que sorgirà du-
rant l’era Trump. Mentrestant, 
esdevé una prioritat nacional el 
fet de definir un nou model de 
país basat en creixement quali-
tatiu en equilibri amb la nova 
realitat internacional i abando-
nar ràpidament l’actual model 
de creixement quantitatiu/es-
peculatiu que tant de mal està 
fent a ciutadania d’Andorra. La 
solució d’Andorra no vindrà per 
un Acord d’associació amb la UE 
de l’era Trump. La solució d’An-
dorra vindrà per un nou model 
de país basat en el creixement 
qualitatiu i que deixi de costat 
les dreceres dels creixements es-
peculatius o quantitatius. An-
dorra sempre ha crescut quan 
ha ofert la qualitat que no es po-
dia trobar fora i Andorra ha per-
dut quan ha ofert allò que es pot 
aconseguir a fora, a menys preu 
i amb grans quantitats. .

Ve de la pàgina anterior

de l’Acord són competència ce-
dida a la UE o si algunes àrees 
són competència exclusiva dels 
Estats membres i -en aquest cas- 
l’acord esdevé mixt (tot ell seria 
mixt) i ha de ser objecte de rati-
ficació per cadascun dels parla-
ments dels Estats membres. El 
Govern ha reconegut que la UE 
en aquest moment té altres pri-
oritats i que caldrà esperar uns 
mesos més per saber si l’acord 
no és mixt o si l’acord és mixt 
i requereix un procés de ratifi-
cació que pot trigar més de 10 
anys.

Referèndum.  El Govern ens 
anuncia que es posen a redac-
tar el text del reglament sobre 
un referèndum vinculant per 
decidir la ratificació del text 
de l’AA o la seva aplicació pro-
visional en el cas que sigui un 

culant sobre una ratificació ni 
sobre una aplicació provisional 
de l’AA . Entre altres raons, (1)  
per què la llei Qualificada Elec-
toral i de Referèndums sols crea 
drets i obligacions per a votaci-
ons de ratificació de reformes 
de la Constitució i per a sufragis 
consultius i no contempla refe-
rèndums vinculants ni políti-
cament vinculants; (2) per què 
la Llei Qualificada de Tractats 
no permet l’aplicació provisio-
nal d’un tractat ni d’un Acord 
d’associació com el que es vol 
fer amb la UE.

Solució: Esdevé evident que, da-
vant de les grans tensions inter-
nacionals, davant de la meta-
morfosi que està patint la UE i 
del canvi en les seves prioritats, 
davant de les grans mancances 
del contingut de text negoci-

https://elperiodic.ad/business/
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Nacional

El Govern ha aprovat aquest di-
mecres un conjunt de mesures 
destinades a fomentar el benes-
tar digital i reduir la bretxa digi-
tal entre la ciutadania. Entre les 
iniciatives destacades, es troba 
la creació del Centre de Benestar 
Digital i Capacitats i Competèn-
cies Digitals, un espai que oferi-
rà assessorament i formació per 
facilitar l’adaptació de la pobla-
ció a la transformació digital.
El nou centre proporcionarà es-
pais per a la configuració de dis-
positius, formació en capacitats 
digitals i assessorament en digi-
talització empresarial. També 
disposarà d’un servei específic 
per a la protecció de menors en 
l’entorn digital, adreçat a famíli-
es i escoles. 

«Aquest espai està pensat per 
acompanyar la ciutadania en 
l’adaptació i transició cap a la 
nova era digital, garantint que 
ningú quedi enrere en la revolu-
ció digital», ha afirmat el secre-
tari d’Estat de Transformació Di-
gital i Telecomunicacions, Marc 
Rossell. El Centre de Benestar Di-
gital tindrà una ubicació estra-
tègica al futur edifici NODE, si-
tuat a l’avinguda Meritxell, en 
col·laboració amb Andorra Tele-
com. «Volem garantir una aten-
ció de proximitat en un lloc cèn-
tric, on qualsevol persona pugui 
acudir per resoldre dubtes i re-
bre assessorament personalitzat 
des del primer dia», ha destacat 
Rossell. L’equip d’Andorra Digi-

El Centre de Benestar Digital, ubicat al NODE, oferirà formació i assessorament per a la ciutadania
SFGA

El secretari d’Estat de Transformació Digital i Telecomunicacions, Marc Rossell, en la roda de premsa posterior al Consell de Ministres.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

CONSELL DE MINISTRES

Impuls al pla de benestar digital per 
reduir la bretxa i protegir els menors

tal serà l’encarregat de gestionar 
el servei.

En paral·lel, el Govern ha apro-
vat el Pla del Benestar Digital 
dels Infants i Joves, que inclou 
mesures concretes per protegir 
aquest col·lectiu en l’entorn digi-
tal i establir un full de ruta per a 
la seva implementació. «Aquest 
acord ens permet treballar con-
juntament amb un organisme 
de referència internacional per 
garantir un entorn digital segur 
per als més joves», ha assenyalat 
el secretari d’Estat. El conveni es-
tà previst que es formalitzi la set-
mana vinent. .

MARC ROSSELL
SECRETARI D’ESTAT DE TRANSFORMACIÓ DIGITAL

«Aquest espai està pensat per acompanyar la 
ciutadania en l’adaptació i transició cap a la nova era, 
garantint que ningú quedi enrere en la revolució digital» 
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Davant d’un context de canvi 
climàtic i de canvis relacionals 
entre les persones, els animals 
i el medi ambient, el Govern ha 
aprovat la creació de la comissió 
interministerial ‘Una sola salut’ 
(CIUSS), amb l’objectiu d’abor-
dar la prevenció i la vigilància 
davant de les situacions de risc 
que poden comprometre la bio-
diversitat i l’entorn, així com la 

Es vetllarà per temes 
com el control de les 
malalties dels animals

Neix ‘Una sola 
salut’ per prevenir 
els riscos existents 
del medi ambient

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

SFGA

El ministre portaveu, Guillem Casal.

salut animal i la salut pública.
En aquest sentit, l’administra-

ció general al·lega que «l’estreta 
relació entre la salut humana, 
l’animal i l’ambiental fa neces-
sària la col·laboració, comunica-
ció i coordinació entre tots els 
departaments implicats, a tra-
vés d’un organisme formal, amb 
l’objectiu així d’identificar les 
amenaces i els reptes, i enfortir 
la prevenció i la resiliència dels 
sistemes de salut». Per aquesta 
raó, en aquesta comissió s’inte-
gren representants polítics i tèc-
nics dels ministeris competents 
en matèria de salut, d’agricultu-
ra, ramaderia i de medi ambient.

Val a dir que la comissió inter-
ministerial ‘Una sola salut’ s’or-

ganitza i actua en quatre princi-
pals grups de treball transversal: 
la lluita contra la resistència als 
antibiòtics; la vigilància i con-
trol de les malalties animals; 
la vigilància i control del medi 
atmosfèric i del medi aquàtic i 
l’evolució dels impactes sobre la 
salut derivats de l’evolució cli-
màtica i dels riscos associats. A 
més, la comissió pot estipular la 
creació d’altres grups de treball 
tècnic per tal de desenvolupar 
les seves funcions. .

Nova convocatòria per al programa de 
beques per estades de creació a l’estranger
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

GOVERN D’ANDORRA

L’objectiu és impulsar els creadors del país.

Amb l’objectiu d’impulsar les 
carreres dels creadors del pa-
ís, facilitar-los experiències de 
formació, intercanvi, creació 
de xarxes i la generació d’opor-
tunitats professionals a l’es-
tranger, el Govern obre, un any 
més, el programa de beques 
per fer estades internacionals. 
El programa, que va néixer el 

adreçat a creadors de qualse-
vol disciplina artística i creati-
va que vulguin dur a terme una 
estada en una residència de cre-
ació a l’estranger. La concreció 
dels programes d’estada es fa-
rà sota demanda de cadascuna 
de les persones sol·licitants, de 
manera que seran elles matei-
xes qui hauran de presentar la 
proposta de residència i les des-
peses associades a l’estada per-
tinent. .

2022, va sorgir del treball im-
pulsat a través del Llibre Blanc 
de la Cultura i del Pla estratègic 
de Cultura 2030 i dona respos-
ta a les demandes del sector per 
impulsar ajudes de professio-
nalització mitjançant l’expor-
tació del seu talent a l’exteri-
or i la internacionalització del 
producte creatiu andorrà. El 
programa, coordinat per l’àrea 
d’Acció Cultural del departa-
ment de Promoció Cultural, va 

La comissió s’ha 
aprovat davant un 
context de canvi 
climàtic i de canvis 
relacionals entre tots
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El Sindicat del Personal Adscrit 
a l’Administració General (SI-
PAAG) ha manifestat el seu de-
sacord amb la regulació del te-
letreball aprovada pel Govern, 
considerant que les mesures 
adoptades no responen adequa-
dament a les necessitats de con-
ciliació familiar i flexibilitat la-
boral. Segons el SIPAAG, el prin-
cipal punt de discrepància és la 
limitació del teletreball a dos di-
es per setmana, amb la prohibi-
ció de fer-ho els dilluns i diven-
dres. «Aquesta restricció sembla 
respondre a una desconfiança 
cap als treballadors més que a 
un interès real per facilitar la 

El sindicat de funcionaris apunta que l’aplicació del reglament ha generat interpretacions diferents

El SIPAAG: «No hi ha un interès real 
per facilitar la conciliació familiar»

PROPOSTA DE REGULACIÓ DEL TELETREBALL

SFGA

Un instant de la darrera reunió entre Govern i el SIPAAG.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

conciliació familiar», han decla-
rat fonts del sindicat a EL PERIÒ-
DIC. També han assenyalat que 
l’aplicació del reglament ha ge-
nerat interpretacions diferents 
entre departaments, amb al-
guns comandaments aplicant 
criteris més restrictius que d’al-
tres, fet que ha provocat quei-
xes entre els treballadors.

El SIPAAG defensa que no es 
tracta d’una confrontació amb 
el Govern, sinó d’un intent de 
millorar la regulació i garan-
tir un teletreball just i eficient. 
«Nosaltres no estem en contra 
de res ni de ningú. El que volem 
és que el reglament reflecteixi 
millor les necessitats dels treba-
lladors i sigui aplicat de manera 
homogènia», han afirmat.

sible», han indicat des del SIPA-
AG.

Per part seva, el ministre por-
taveu, Guillem Casal, en roda de 
premsa posterior al Consell de 
Ministres, ha defensat la regu-
lació aprovada pel Govern, des-
tacant que «abans de Nadal es 
va aprovar el teletreball en ad-
ministracions públiques amb 
l’objectiu d’homogeneïtzar cri-
teris i evitar diferències entre 
departaments». Casal ha recor-
dat que la regulació actual està 
dissenyada per trobar un equi-
libri entre la flexibilitat laboral 
i les necessitats dels serveis pú-
blics, i que qualsevol modifica-
ció del reglament serà analitza-
da en funció de la seva viabilitat 
i racionalitat. .

GUILLEM CASAL

«L’objectiu és 
homogeneïtzar criteris i 
evitar diferències entre els 
diversos departaments»

A més, el sindicat ha destacat 
la manca de recursos per imple-
mentar el teletreball de manera 
efectiva, assenyalant que l’ad-
ministració hauria de garantir 
els dispositius i les eines tecno-
lògiques necessàries per als fun-
cionaris. «Si hi ha 2.500 perso-
nes que demanen teletreball, 
han d’haver-hi 2.500 ordina-
dors configurats per fer-ho pos-

MINISTRE PORTAVEU
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Josep Maria 
Rossell (Part II)

«La transparència 
i la digitalització 
ajudaran a millorar 
la percepció 
envers la justícia»

PRESIDENT DEL CONSELL SUPERIOR 
DE LA JUSTÍCIA

CÉSAR MARVIN

El president del Consell Superior de la Justícia, Josep Maria Rossell.

ALEX MONTERO CARRER
ANDORRA LA VELLA

ENTREVISTA

Amb la recent entrada en vigor 
de l’expedient electrònic, s’obre 
una nova etapa del sistema judici-
al que busca agilitzar els procedi-
ments i oferir una justícia més efi-
cient i accessible. En aquesta sego-
na part, el president del Consell 
Superior de la Justícia, Josep Ma-
ria Rossell, conversa amb EL PERI-
ÒDIC per donar a conèixer de pri-
mera mà com està funcionant el 
nou sistema, així com reflexionar 
sobre la importància de la trans-
parència i les prioritats a llarg ter-
mini.

—Fa relativament en poc va entrar 
en vigor l’expedient judicial elec-
trònic. Com valora aquests primers 
dies de funcionament? 
—Encara estem en una fase inicial 
i tothom s’està adaptant i prenent 
consciència que aquest sistema ja 
és una realitat: tant els operadors 
judicials com l’Administració de 
Justícia, els funcionaris i el mateix 
sistema. En general, el funciona-
ment és correcte, tot i que hi ha 
petites incidències que es poden 

«Els advocats 
inicialment tenien 
dubtes, però el canvi 
cap a la digitalització 
era necessari»

solucionar. Ara necessitem un pe-
ríode d’adaptació per veure si el 
sistema s’estabilitza, però, pels in-
puts que vaig rebent, sembla que 
està funcionant relativament bé.

—Imagino que aquesta passa cap 
a la digitalització ha comportat al-
gun tipus de desafiament, sobre-
tot en la seva implementació.
—I tant, però és que era un tema 
pendent. La llei es va aprovar fa 
anys, però la seva entrada en vi-
gor es va posposar. Quan es va re-
prendre el projecte, ens vam ado-
nar que no es dominava prou i es 
va demanar una pròrroga d’un 
any més. El sistema està digitalit-
zat, però no al 100%. Els assump-
tes nous es tramiten íntegrament 
en format digital, però, per dis-
posició transitòria del legislador, 
els que ja estaven en curs en pa-
per continuaran així fins a la se-
va finalització. Per exemple, si un 
procediment ha començat amb 
una demanda i arriba fins a la sen-
tència en paper, es mantindrà en 
aquest format fins al final. Ara bé, 
si s’interposa un recurs d’apel·-
lació, aquest sí que ja es tramita-
rà en digital.

—Fins a quin punt serà viable 
aquesta convivència entre amb-
dós sistemes?
—A mesura que avancem, tot aca-
barà sent digital, i és possible que 
fins i tot els mateixos operadors 
jurídics i professionals del sector 
acabin demanant que es faci el 
pas definitiu cap a la digitalitza-
ció total. Un cop t’introdueixes en 
aquest sistema, ja no té gaire sen-
tit tornar enrere. De fet, conviu-
ran dos sistemes fins que el tradi-
cional esdevingui obsolet. És cert 
que, al principi, hi havia certs te-
mors, sobretot entre els advocats, 
que no tenien clar si aquest canvi 
funcionaria correctament. Quan 
s’implementa un nou sistema, 
sempre hi ha dubtes i resistènci-
es. Però un cop dins, es pot tenir 
una visió més àmplia.

—Les resistències al canvi solen ser 
habituals.
—És cert, sempre hi ha resistènci-
es quan es produeix un canvi. Un 
canvi d’aquestes característiques 
implica passar d’una manera de 
treballar a una altra totalment 
diferent, i això no sempre és fà-
cil. Les persones que porten molts 
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anys treballant amb un sistema, 
especialment els professionals 
amb més experiència, poden tro-
bar més dificultats per adaptar-se 
a aquesta nova dinàmica. És com-
prensible que algunes persones 
se sentin còmodes amb el mèto-
de tradicional i els costi assumir 
una transformació tan gran. Tan-

CÉSAR MARVIN

El president del Consell Superior de la Justícia, Josep Maria Rossell. 

«Creiem que 
l’expedient electrònic 
agilitzarà tot el sistema 
judicial i reforçarà la 
seguretat jurídica»

mateix, no hi ha marxa enrere. 
La societat i la manera com fun-
cionem ens porten cap a la digi-
talització. Amb l’expedient judi-
cial electrònic passarà el mateix. 
L’objectiu final és millorar el fun-
cionament de la justícia, i aquest 
canvi va en aquesta direcció.

—A més d’eliminar possibles per-
cepcions negatives de la ciutada-
nia sobre el sistema judicial.
—Exactament, aquest és un altre 
dels objectius principals. La digi-
talització permetrà agilitzar els 
procediments, fer-los més ràpids i 
eficients, la qual cosa beneficiarà 
directament el ciutadà. Tant si al-
gú recorre a la justícia per pròpia 
voluntat com si s’hi veu obligat, 
l’important és que els seus drets 
es resolguin amb celeritat i garan-
ties. Aquest nou sistema facilita-
rà una tramitació més àgil i efi-
cient, reduint la durada dels pro-
cessos i aportant més seguretat 
jurídica. Això, alhora, contribu-
irà a millorar la imatge del siste-
ma judicial, reforçant la confian-
ça en la seva capacitat de resposta 
i en el servei que presta a la ciuta-
dania.

—Creu que la transparència i la co-
municació de les resolucions po-
den ajudar a assolir aquest objec-
tiu?
—Hi ha dos factors importants 
a tenir en compte. Pel que fa a 

la transparència, des que conec 
aquest nou consell, he intentat 
fomentar-la dins dels límits que 
permet el món judicial. És evi-
dent que hi ha restriccions, es-
pecialment per la Llei de Protec-
ció de Dades, que regula la difu-
sió d’informació judicial. Això, 
juntament amb la Llei de Trans-
parència, marca el marge d’actu-
ació, però dins d’aquestes limita-
cions, treballem per afavorir la 
transparència. Un sistema més 
transparent permet que la ciuta-
dania entengui millor el funcio-
nament de la justícia. Tradicio-
nalment, el món judicial ha estat 
percebut com un àmbit tancat, 
allunyat de la societat. La nostra 
intenció és apropar-lo al ciutadà 
dins de les competències i facul-
tats que tenim. 

—La implicació dels mitjans de co-
municació té un vessant positiu, 
però també pot portar a judicis de 
valor sobre casos concrets.
—Crec que és important diferen-
ciar entre casos mediàtics i trans-
parència institucional. Hi ha ca-
sos que generen un gran interès 
públic i reben una cobertura es-
pecial per part dels mitjans, i això 
pot influir en la percepció ciuta-
dana. Quan parlo de transparèn-

«La transició al sistema 
digital és un repte, 
però hem cregut que la 
justícia no pot quedar 
enrere de la resta»
«El diàleg amb 
institucions i operadors 
jurídics és clau per 
poder dur a terme les 
reformes judicials»

cia, em refereixo a facilitar que 
la ciutadania entengui el funcio-
nament de la justícia, fent-la més 
accessible i menys hermètica. No 
obstant això, hi ha límits legals 
clars que hem de respectar, espe-
cialment pel que fa a la protecció 
de dades i la confidencialitat dels 
processos. Hi ha informació que 
no es pot fer pública, i en aquests 
casos, les parts implicades són les 
úniques responsables de decidir 
què volen comunicar.

—No podem acabar sense parlar 
de les seves prioritats per als prò-
xims anys.
—D’una banda, volem clarificar 
les funcions i competències de ca-
da òrgan, tant del Consell Superi-
or de la Justícia com de l’Adminis-
tració de Justícia, per garantir un 
funcionament més eficient i co-
ordinat. D’altra banda, cal estruc-
turar millor el sistema perquè si-
gui operatiu i respongui adequa-
dament a les necessitats actuals. 
També és fonamental treballar 
en l’àmbit personal i professional 
dels qui formen part del sistema 
judicial. És important motivar els 
professionals, fer-los veure que te-
nen un recorregut i possibilitats 
de desenvolupament dins de la 
seva carrera. .
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El Comú de Sant Julià de Lò-
ria ha presentat avui el llibre 
blanc per a l’ordenament urba-
nístic de la parròquia. Es trac-
ta d’un document que ha d’aju-
dar la corporació «a diagnosti-
car l’actual situació del nostre 
entorn urbà» i traçar un full de 
ruta seguint un procés partici-
patiu per poder transformar la 
parròquia en un espai «més fun-
cional, atractiu i adaptat a tot-
hom», segons ha comentat Cer-
ni Cairat. Aquesta guia, tal com 
ha indicat el cònsol major, s’ha 
fet perquè «calia una mirada 
global i estratègica sobre l’urba-

La primera millora serà a la plaça de Calonge, per a la qual es destina una partida de 400.000 euros

Sant Julià de Lòria enceta un procés 
participatiu per reformar el nucli urbà

LLIBRE BLANC PER A L’ORDENAMENT URBANÍSTIC

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

El cònsol major de Sant Julià de Lòria, Cerni Cairat, i la cònsol menor, Sofia Cortesao, durant la roda de premsa.

POL FORCADA QUEVEDO
SANT JULIÀ DE LÒRIA

nisme lauredià que transcendís 
els diferents mandats polítics».

Amb tot, el llibre –ja disponi-
ble– és el resultat d’un procés 
de diagnòstic iniciat l’any 2023, 
en el qual més de 500 veïns van 
aportar les seves opinions, i de 
la detecció del fet que les actu-
acions urbanístiques a Sant Ju-
lià es van fer sense un model co-
herent a llarg termini tot respo-

Germandat». A més, Cortesao 
ha assenyalat que es faran sessi-
ons específiques per als sectors 
més vinculats a aquesta zona: 
els comerciants, la gent gran i 
els centres educatius.

La primera acció concreta es fa-
rà a la plaça de Calonge, per a la 
qual la corporació laurediana ha 
destinat una partida de 400.000 
euros i preveu que pugui estar 

El procés s’ha engegat 
avui mateix i s’allargarà 
fins el 20 de març a 
través de reunions 
presencials i virtuals

Cerni Cairat

«Calia una mirada global 
i estratègica sobre 
l’urbanisme lauredià que 
transcendís els diferents 
mandats polítics»

CÒNSOL MAJOR DE SANT JULIÀ

enllestida aquest mateix 2025. 
«Es prioritza la plaça Calonge 
perquè és un símbol de deixade-
sa i una neteja que no ens agra-
da», ha apuntat la cònsol menor, 
tot indicant ser conscients que és 
un espai que no compleix amb la 
majoria dels vuit principis que 
contempla el llibre blanc.

En aquest sentit, Cairat ha dei-
xat clar que amb aquest procés 
participatiu i posteriorment 
d’aquesta primera acció «ani-
rem planificant la resta d’in-
versions» com són la reforma 
de l’avinguda Verge de Canò-
lich per trams, la de la plaça de 
la Germandat, la de l’Hotel Pol 
o la finalització de les obres del 
Centre Cultural, previstes per 
enguany. En una fase posterior, 
el cònsol major ha explicat que 
també es vol treballar en la mi-
llora de la part alta del poble. .

nent a necessitats puntuals. Per 
això, l’escrit recull vuit princi-
pis «clau» en els quals la ciuta-
dania, «qui ens ajudarà a definir 
com es concreten les accions que 
vindran a partir d’ara», vol posar 
èmfasi: ser una parròquia més 
cohesionada, connectada, segu-
ra, neta, il·luminada, verda, sos-
tenible i harmònica.

La cònsol menor laurediana, 
Sofia Cortesao, ha esmentat que 
el procés participatiu s’engega 
avui mateix i s’allargarà fins el 
20 de març a través de reunions 
tant presencials com virtuals 
perquè «tothom pugui fer sen-
tir la seva veu per definir aquest 
nucli urbà que va des de la pla-
ça Laurèdia fins a la plaça de la 
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L’Auditori del Palau de Gel ha 
acollit avui la reunió de poble de 
Canillo, una trobada que ha ser-
vit per exposar davant la ciuta-
dania les principals inversions 
previstes i els projectes que es 
desenvoluparan en els pròxims 
anys. La sessió, presidida pel còn-
sol major, Jordi Alcobé, ha estat 
plantejada com un exercici de 
transparència i proximitat amb 
els ciutadans, en un moment en 
què el comú ja ha superat l’equa-
dor del seu mandat. «Avui fem 
aquesta reunió de poble per ex-
plicar les inversions que es fa-
ran i els principals projectes de 
la parròquia», ha indicat Alco-
bé, tot remarcant que l’objectiu 
de la trobada és compartir amb 
la població l’estat d’execució de 
diverses iniciatives en marxa i 
els plans a mitjà i llarg termini. 
«És important que el Comú sigui 
proper i transparent i expliqui 
els projectes que estan en curs i 
els que vindran», ha insistit. 

Un dels eixos principals de la 
sessió ha estat la proposta d’im-
plantar una nova línia d’auto-
bús directe entre Canillo i An-
dorra la Vella, una mesura que, 
segons Alcobé, busca optimitzar 
la mobilitat i adaptar el trans-
port públic a la realitat actual. 
«La política de transport gratu-
ït ha creat molta demanda i això 
ens obliga a repensar com millo-
rem el servei», ha exposat. L’ob-

L’objectiu és 
respondre a l’augment 
de la demanda

Nova línia de 
bus directa amb 
la capital per 
potenciar el servei

REUNIÓ DE POBLE

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
CANILLO

COMÚ DE CANILLO

El cònsol major de Canillo, Jordi Alcobé, durant la reunió de poble d’avui.

jectiu d’aquesta nova connexió 
és oferir una alternativa més efi-
cient als desplaçaments entre la 
parròquia i el centre del país, evi-
tant el pas per Encamp i reduint 
el temps de trajecte. Alhora, s’ha 
mencionat l’impacte del servei 
Uclic, un sistema de transport a 
demanda amb un cost d’un eu-
ro per trajecte, que si bé ha estat 
ben valorat per la ciutadania, no 
supleix la necessitat d’una mi-
llora estructural del transport 
regular.

de vehicles pesants en aquesta 
zona i això compensarà l’impac-
te mediambiental de la infraes-
tructura», ha puntualitzat.

LA POBLACIÓ S’ELEVA FINS A LES 6.700 PER-

SONES / L’increment demogràfic 
de Canillo ha estat un altre dels 
temes destacats de la reunió. La 
població de la parròquia ha pas-
sat de 4.270 habitants el 2014 a 
6.700 el 2024, fet que ha generat 

una major demanda de serveis i 
infraestructures. Segons Alcobé, 
la parròquia «no pot continuar 
creixent com fins ara», ja que tot 
i les modificacions realitzades, 
encara hi ha projectes amb un 
impacte irreversible. Per aquest 
motiu, el Comú està elaborant 
estudis de càrrega turística i am-
biental per definir una estratè-
gia basada en la qualitat i no en 
la massificació. .

Jordi Alcobé

«La política de 
transport gratuït ha 
creat molta demanda 
i ens obliga a repensar 
com millorar el servei»

CÒNSOL MAJOR DE CANILLO

D’altra banda, Alcobé ha ex-
posat l’estat d’un dels projectes 
més emblemàtics del mandat: 
el nou telefèric del Pont Tibetà. 
«Estem treballant perquè l’obra 
pugui començar aquesta prima-
vera, amb l’objectiu que el 2025 
es pugui posar en marxa i que el 
2026 estigui totalment opera-
tiu», ha explicat. El cònsol ha re-
marcat que, més enllà de la in-
versió econòmica que suposa la 
infraestructura, un dels aspectes 
que més preocupa és l’impacte 
ambiental, un element que s’es-
tà abordant amb mesures especí-
fiques per minimitzar-lo. «El te-
lefèric permetrà reduir el trànsit 



Nacional Dijous, 20 de febrer del 202516

El Consell General ha acollit en-
tre avui i dilluns dos dies apas-
sionants i de «difícil tria i selec-
ció» amb els diàlegs i arguments 
a favor i en contra entorn al culte 
al cos i amb la participació de sis 
equips conformats pels tres sis-
temes educatius andorrans a la 
Lliga de Debat. Prova de la gran 
equitat i nivell que han demos-
trat tots els seus competidors, i 
sobretot en aquesta última fase 
celebrada des d’aquest matí fins 
a primera hora de la tarda, ha es-
tat que cap dels debats encetats 
s’ha saldat per una diferència su-
perior a mig punt, tal com ha re-
cordat Iñaki Rubio, antic docent i 
organitzador de l’esdeveniment, 
moments abans de l’entrega de 
premis. En aquest sentit, el Lycée 
Comte de Foix ha estat guardo-
nat com el millor equip pel seu 
tractament de la temàtica.

«Enguany ha estat realment di-
fícil deliberar i jutjar cada debat i 
la competició en general perquè 
els estudiants han sigut capaços 
d’entrar molt bé al joc i trobar ai-
xí arguments tant positius com 
negatius sobre un tema que cla-
rament coneixen i els afecta com 
és la mateixa estètica», ha concre-
tat Rubio, ponderant el «salt qua-
litatiu que hi ha hagut als diàlegs 
entre el primer dia i el segon». El 
raonament i maduresa dels de-
bats, ha esclarit, «han deixat per-
plexos als adults». De forma que 
avui el jurat, conformat per algu-
nes conselleres generals com Ma-
ria Àngels Aché i Berna Coma, ha 
decidit, i amb un diploma ator-
gat pel síndic general, Carles En-
senyat, que els representants que 

CONSELL GENERAL

L’hemicicle ha imposat 
cert respecte tractant 
un tema molt personal

El Lycée triomfa en una de les Lligues de 
Debat més renyides amb el culte al cos

DESENLLAÇ DE LA COMPETICIÓ

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

El síndic general, Carles Ensenyat, reconeixent al Lycée Comte de Foix com a guanyador de la fase andorrana de la Lliga de Debat.

viatjaran a Vic per la fase final se-
rà el Lycée Comte de Foix. De fet, 
una de les components del seu 
equip, Greta Garcia, ha expressat 
la immensa alegria que ha sen-
tit en conèixer que eren els ven-
cedors, tot i admetre «que hi ha 
hagut por per conèixer alguns re-
sultats en haver de contradir ar-
guments molt sòlids i ben plan-
tejats, i alguns des de la posició 

EL PERIÒDIC / P.M.

Jan Jathani, de l’Escola Sant Ermengol, ha estat guardonat com a Millor orador. 

més complicada, que era anar en 
contra» i que debatre a l’hemici-
cle «imposa bastant». 

Per conèixer al subcampió s’ha 
hagut de desencaixar un triple 
empat, el qual ha recaigut final-
ment en mans de l’Escola Andor-

rana de Batxillerat. En últim lloc, 
també s’ha premiat al millor ora-
dor de la competició i aquest ha 
estat Jan Jethani de l’Escola Sant 
Ermengol. El jove ha declarat que 
l’experiència «ha estat formida-
ble gràcies a la feina col·lectiva». .

Greta Garcia

«La temàtica oferia cert 
joc, però era realment 
complicada en ser molt 
personal. Realment no 
sabíem que venceríem!»

GUANYADORA DE LA COMPETICIÓ
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068



18 Dijous, 20 de febrer del 2025Classificats

PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Mecànic
Interessats envieu currículum a: 

info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
https://www.cimexauto.com/ca/
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Les dues darreres victòries han 
tornat a donar ales a l’FC Andor-
ra, ara mateix setè classificat a 
només un punt de les places de 
play-off, i el vestidor està en un 
molt bon estat d’ànim que Marc 
Bombardó assegura que es man-
té des de l’inici de curs. «Està tot-
hom molt involucrat. Al vestuari 
hi ha un ambient acollonant i to-
ta la gent té només al cap l’objec-
tiu del club, jugar l’any vinent a 
Segona Divisió, i es treballa en el 
dia a dia en aquesta línia», ha co-
mentat aquest matí el central.

Parlant de l’actual dinàmica, 
el català ha reconegut que els tri-
color estan en una molt bona lí-
nia. «S’està veient reflectit el tre-
ball que portem fent les últimes 
setmanes», ha dit, deixant clar 
que la temporada és una cursa 
de fons i que l’important és qui 
l’acaba a dalt, «no qui està ara 
mateix en primera posició, i es-
tic convençut que nosaltres esta-
rem en la lluita a final de curs».

Amb només 19 anys, ‘Bom-
ba’ ha passat de ser un recurs de 
banqueta a titular indiscutible: 
en aquesta 1a RFEF ha jugat nou 
partits, vuit d’ells en els darrers 
dos mesos i estant a l’11 inicial 
en tots ells. «Ho visc amb tota la 
normalitat possible. Abans em 
va tocar fer tot el possible per 
ajudar des de fora, i ara des de 
dins», ha apuntat al respecte. És 
el seu tercer any amb el conjunt 
pirenaic, i «sempre he intentat 

El central viu amb «normalitat» la irrupció en l’11 de ‘Beto’ i recorda que la lliga és una cursa de fons
@FCANDORRA

‘Bomba’ després del partit contra el Lugo.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

‘Bomba’: «Tothom té al cap jugar 
l’any vinent a Segona Divisió»

FUTBOL - PRIMERA FEDERACIÓ

Esports

ajudar al màxim al club, i això 
ha estat recíproc».

UN DUEL SOLIDARI CONTRA EL CÀN-

CER / El partit que enfrontarà a 
l’FC Andorra contra el Zamo-
ra d’aquest diumenge a l’Esta-
di Nacional (12.00 hores) tindrà 
un component solidari. Com a 
culminació del mes dedicat a la 
lluita contra el càncer, la recap-
tació íntegra de les entrades es 
destinarà a l’Associació Andor-
rana contra el Càncer (Assand-
ca) per contribuir a la seva tasca 
de suport als afectats i a la inves-
tigació de la malaltia. .

«Està tothom molt 
involucrat. Al vestuari hi 
ha un ambient acollonant 
i tota la gent pensa en 
l’objectiu del club»

El Govern continua mantenint reunions i Casal apunta 
que ara per ara no poden avançar cap situació concreta

33 L’afer que envolta el futur estadi 
per a l’FC Andorra continua amb 
tots els fronts oberts. Així ho 
ha apuntat avui el portaveu del 
Govern, Guillem Casal, durant 
la roda de premsa posterior al 
Consell de Ministres. «L’Executiu 
està amb converses amb la FAF i 
l’FC Andorra per continuar parlant 
i trobar una solució que encaixi 
per a cada una de les parts», ha 
comentat. Demanat per l’opció 
d’ajudar el club tricolor a finançar el 

lloguer, o part d’ell, perquè pugui 
jugar a Encamp a partir del curs 
vinent –entorn els 100.000 euros 
mensuals–, Casal ha indicat que 
ara per ara no estan a disposició 
d’avançar una situació concreta i 
que la titular d’Esports, Mònica 
Bonell, continua treballant per 
analit zar- la i  emprendre una 
decisió «meditada i reflexionada» 
atenent aquestes reunions que 
està mantenint amb les par ts 
implicades.
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El Club de Natació Artística Ser-
radells rebrà el pròxim 24 i 25 
de febrer a Laura Amorós, qui 
entrenarà als equips de compe-
tició. Amorós, amb més de 30 
anys de trajectòria en el món 
de la natació artística, treballa-
rà juntament amb la cap d’en-
trenadores, Estel Ferreras, i 
l’equip tècnic, en la preparació 
de les nedadores per a una tem-
porada plena de reptes. «La se-
va visita al país serà una opor-
tunitat única per a les joves 
tricolor, que podran presenci-
ar la seva metodologia de tre-

Cande Moreno i Jordina Ca-
minal han tornat a compe-
tir a la Copa d’Europa de ve-
locitat, en aquest cas en el 
primer dels dos superge-
gants previstos a l’estació 
italiana de Sarntal.

Moreno ha acabat 19a 
amb un temps d’1’13.56, 
a 1.29 de la guanyadora, 
la nord-americana Bre-
ezy Johnson, qui arriba-
va a aquesta cursa després 
d’aconseguir dos ors als 
Campionats del Món de Sa-
albach de la passada setma-
na. L’andorrana feia el sisè 
temps al primer sector, el 
32è al segon i el 16è al ter-

ball, centrada en l’excel·lència, 
el compromís i el desenvolupa-
ment integral de les esportis-
tes», han apuntat des del club.

Cal assenyalar que la nedado-
ra catalana és una figura des-
tacada en la natació artística 
internacional. De fet, ha estat 
entrenadora en competicions 
de màxim nivell, com els Jocs 
Olímpics de Pequín 2008, on 
l’equip espanyol va aconseguir 
una històrica medalla de plata. 
Al llarg de la seva carrera, ha di-
rigit conjunts en clubs i federa-
cions de renom i ha contribuït 
al desenvolupament d’aquest 
esport en països com Bèlgica, 
Portugal i Cuba. .

Laura Amorós 
farà una 
estada amb el 
Serradells
Serà els pròxims 24 i 25 d’aquest febrer

NATACIÓ ARTÍSTICA ESQUÍ ALPÍ - COPA D’EUROPA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Moreno confirma una 
millora de punts amb 
un 19è lloc a Itàlia
Caminal té un trencament 
de menisc i quan acabi el 
curs passarà per quiròfan

CHRISTOPHE PALLOT / AGENCE ZOOM

Cande Moreno durant els Mundials de Saalbach.

cer, i amb la 19a plaça assoli-
da ha sumat 12 punts de Co-
pa d’Europa i ha marcat 38.98 
punts FIS, fent així la seva mi-
llor cursa de la temporada a la 
disciplina i confirmant millo-
ra de punts. A més, amb els 12 
punts d’avui en suma 41 en su-
pergegant en Copa d’Europa, 
competició en la qual ha sumat 
també 10 punts en descens.

Per la seva part, Caminal ha 
tornat a la competició després 
de la seva participació en els 
Mundials, signant un 40è lloc 
amb un crono d’1’14.53 (+2.26). 
Cal destacar que l’esquiadora 
va cloure la cita de Saalbach 
amb molèsties al genoll dret: 
va tornar al Principat i es va fer 
unes proves que van determi-
nar que patia un trencament 
de menisc, però que, en tot cas, 
podria continuar competint, 
tot i que quan acabi la tempora-
da passarà per quiròfan. .

L.A.

L’entrenadora catalana Laura Amorós.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY
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Mònica Doria participarà des 
de la matinada d’aquest dijous 
(23.15 hores, hora andorrana) 
fins a la matinada de dissabte 
en l’obert d’Austràlia. Es trac-
ta de la competició que posarà 
punt final a l’estada que la tri-
color ha dut a terme a Penrith 
(Austràlia) i que ha servit per te-
nir un primer contacte amb el 
canal on es disputaran els Mun-
dials d’aquest 2025.

La competició es posarà en 
marxa la nit d’aquest dijous 
amb la primera mànega de la 
prova de canoa i continuarà 
amb la final de la mateixa mo-
dalitat, en cas de classificació, 

La cita posarà fi a l’estada que la tricolor ha dut a terme a Penrith, el canal on es disputaran els Mundials

Mònica Doria participarà en 
l’obert d’Austràlia de piragüisme

PIRAGÜISME

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

que es disputarà a partir de les 
03.00 hores del divendres. Pel 
que fa a dissabte, es durà a ter-
me les proves de caiac amb la fi-
nal disputant-se a les 04.15 ho-
res (la primera mànega s’hau-
rà disputat a les 23.05 hores del 
divendres). Finalment, Doria 
també competirà en caiac-cross 
en les eliminatòries d’una pro-
va que únicament es disputarà 
en format contrarellotge a par-
tir de les 23.15 hores de dissab-
te (hora andorrana).

Cal destacar que l’estada que 
la pirenaica ha dut a terme a 
Austràlia ha permès posar en 
marxa la preparació per als 
Mundials d’aquest 2025, una 
de les grans cites del calenda-
ri de la palista, conjuntament 

tiques de cada instal·lació aquà-
tica per obtenir el millor rendi-
ment possible.

Posteriorment a la cita aus-
traliana, Doria tornarà a An-
dorra per començar a preparar 
la Copa Pirineus de Pau i de la 
Seu d’Urgell, cita que comença 
la primera setmana del mes de 
març.

LA BASE, A LA COPA D’ESPANYA D’IRUN 

PER PREPARAR ELS FOJE / D’altra ban-
da, aquest cap de setmana el pi-
ragüisme andorrà també tin-
drà una cita amb la Copa d’Es-
panya d’Irun on dos esportistes 
cadets, Ona Perelegre i Nil Che-
ca, competiran per iniciar la 
preparació de cara als Jocs de la 
Joventut. .

FACC

La palista Mònica Doria en una competició anterior.

amb l’europeu i les proves de 
Copa del Món. La recent diplo-
ma olímpica a París ha pogut 
tenir el primer contacte amb el 
canal de Penrith, el mateix que 
el dels Mundials, un element 
indispensable en el món del pi-
ragüisme d’aigües braves, ja 
que cal entendre les caracterís-

La palista prendrà 
part el divendres en 
la prova de canoa i de 
caiac, i el dissabte en 
la de caiac-cross
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The Works Committee of Coo-
palsa has decided to postpone 
the official call for a strike af-
ter the company requested an 
additional four weeks to finish 
hiring staff and regularize the 
transport lines. This was confir-
med to EL PERIÒDIC by the spo-
kesperson for the entity’s Wor-
kers’ Committee, Marcelo Orie-
ta, after the period established 
by the workers to receive a res-
ponse from the company’s ma-
nagement had closed.

According to Orieta, the com-
pany requested more time to 
complete the necessary staff to 
implement an intensive schedu-
le on all lines. «They asked us for 

The Works Committee grants four weeks to complete the hiring of 15 drivers
EL PERIÒDIC

The Works Council grants four more weeks for the company to implement the intensive schedule on all lines.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

LABOR DISPUTE

Coopalsa drivers stop strike and 
give to the company one month

Marcelo Orieta

“They asked us for 
the deadline to finish 
hiring staff and cover 
the lines to make them 
intensive”

“L6 is already 
complete, while L2 was 
halfway and they have 
to finish it. L5, L4, L3 
and L7 are still missing”

SPOKESPERSON FOR THE COMMITTEE
four more weeks to finish hiring 
staff and cover the lines to ma-
ke them intensive,» explained 
the committee spokesperson. In 
view of this request and the re-
cruitment process already un-
derway, the workers’ represen-
tatives have chosen to give this 
time frame and keep the strike 
on standby.

In this sense, Orieta has con-
firmed that the public transport 
company needs 15 more drivers 
to be able to consolidate the re-
gularization of the lines. Despite 

the previous tensions between 
the parties, the spokesman has 
underlined the will to maintain 
dialogue with the management 
of Coopalsa, highlighting that 
the latter has assured them that 
by the first week of March all the 
lines should be regularized.

In addition, he has indicated 
that the new staff that joins will 
initially do so with a split sche-
dule until the entire staff can be 
completed to work the intensi-
ve schedule. It should be remem-
bered that this postponement 

by the Coopalsa drivers occurs 
in a context in which the com-
pany has defended the progres-
sive implementation of the ar-
bitration award and has rejec-
ted the pressures of the works 
council, as stated by the com-
pany manager, Gabriel Dallerès, 
in recent statements to EL PERI-
ÒDIC. In this sense, Orieta’s sta-
tements confirm the company’s 
position, which has reiterated 
that the adaptation to the inten-
sive schedule will be carried out 
in stages..
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The Diversand association has 
expressed its concern about the 
lack of publication of a speci-
fic protocol regulating gender 
transition treatments in Andor-
ra. Although in 2022 these treat-
ments were included in the ser-
vice portfolio of the Andorran 
Social Security Fund (CASS), the 
decree that must regulate their 
application has not yet been pu-
blished.

According to the vice presi-
dent of Diversand, Isabella Var-
gas, the Ministry of Health had 
six months to draw up this speci-
fic regulation, but currently the 
decree has not yet been publis-
hed. “They told us that a specific 
regulation had been drawn up,” 

The organization 
estimates that between 
20 and 25 trans people 
reside in the country

Diversand 
denounces delays 
in the gender 
transition protocol

RIGHTS OF THE LGTBI COMMUNITY

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

PEXELS

According to the latest draft of the 
protocol, people under 16 will not be able 
to access gender reaffirmation services.

Andorra continues to fail to guarantee healthcare to the 
LGTBI community, according to an annual report

33  T h e  c o u n t r y  c o n t i n u e s 
to be under the spotlight of 
the international community 
regarding the rights of the LGTBI 
community. The annual report 
by ILGA-Europe, published this 
Tuesday, warns that hate speech, 
especially against trans people, 
continues to be a concern in the 

Principality and even denounces 
t ha t  “c e r t a i n  g ove r n m e nt 
bodies often contribute to its 
dissemination”. It also points to the 
failure to fulfill promises regarding 
healthcare for gender transition 
and underlines that the housing 
crisis “disproportionately affects 
LGTBI people”.

der equality protocol in the 
workplace is not guaranteed. 
“We don’t know which compa-
nies have followed this law,” ad-
mits Vargas, and assures that 
the current text of the regula-
tion “defines gender as a biolo-
gical difference,” which leaves 
trans and non-binary people un-
protected. 

On the other hand, Diversand 
estimates that currently betwe-
en 20 and 25 trans people resi-
de in Andorra and that many of 
them have come to the associati-
on seeking information and sup-
port. However, the lack of clear 
regulations and the absence of 
a specific decree make it diffi-
cult to access the necessary tre-
atments. “We are committed to 
the right of trans children to be 
able to access ad puberty bloc-
kers”, says Vargas, “but we also 
see that there is an emergency 
on the part of older people who 
need to access these treatments”.

Faced with this situation, Di-

versand urges the authorities 
to accelerate the publication of 
the pending decree and to gua-
rantee safe and equitable access 
to gender transition treatments 
for all people. “It is not a decree 
with perfect regulations”, ack-
nowledges Vargas, “but it is ne-
cessary to end uncertainty and 
ensure fundamental rights for 
the trans community”.  .

explains Vargas, “but years have 
passed and we still do not have 
the decree on which we have be-
en collaborating together.”

Vargas attributes these delays 
to several factors, such as “chan-
ges on a global and political sca-
le” and the difficulties in reac-
hing an agreement between the 
trans community and the Me-
dical Association. However, she 
points out that “it is still not pu-
blished and it is almost confir-
med that people under 16 will 
not be able to access these gender 
reaffirmation services”, which is 
of particular concern to the or-
ganization.

In addition, Diversand de-
nounces that the lack of regula-
tion has led some trans people 
to self-medicate. “We know that 
there are people who search the 
internet or ask friends in other 
countries for help to be able to ta-
ke hormones at home”, says Var-
gas, who warns that “it is dan-
gerous because you do not have 
medical or professional monito-

https://www.immo-laportella.com/
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https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Andorra
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  
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O
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FÀ
C
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 20
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Divendres 21
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 22
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 23
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

12:35
Memòries d’arxiu

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Consell General

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòria d’un país

22:05
La Clau, amb David Domingo

22:35
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:20
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

La Clau, amb David Domingo14.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


FILMAFFINITY

C5N

FITXA

SINOPSI

COMENTARIS

PUNTUACIÓ

PLATAFORMES

EL JOC (1997)

Explica la història d’un 
banquer ric que rep un 
regal misteriós: participar 
en un joc que s’integra de 
forma estranya a la seva 
vida quotidiana. A mesura 
que les línies entre la vida 
real del protagonista i el joc 
esdevenen més incertes, 
es fan evidents els indicis 
d’una gran conspiració.

La pel·lícula es grava al 
teu cap si el tens serè, i 
et porta i entreté rient-
se de tu com poques. 
Ara bé, l’argument va ser 
teixit per alguna càmera 
de col·legues amagats 
a l s  pous  d ’a ï l l ament 
més foscos de qualsevol 
pavelló psiquiàtric, ja que 
tots els que apareixen 
en quadre possibiliten 
la idea d’un infiltrat, de 
manera que David Fincher 
regala un thriller un pèl 
absurd i estúpid, però 
prou entretingut. A més, 
mostra de manera explícita 
com viuen els rics de Nova 
York aconseguint una 
ambientació notòria.

DIRECCIÓ
David Fincher

GUIÓ

John D. Brancato
Michael Ferris

MÚSICA

Howard Shore

GÈNERE

Suspens psicològic

El Videoclub Dijous, 20 de febrer del 202530

POL

FORCADA QUEVEDO

INTERPRETACIONS

Michael Douglas: Nicholas 
Van Orton
Sean Penn: Conrad Van 
Orton
Deborah Kara Unger: 
Christine

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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